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تماس تلفنی مهدی کروبی 
با سعید مدنی در زندان دماوند

مهدی کروبی که اخیرا پس از ۱۵ ســال از حصر خانگی آزاد شده، در تماسی 
تلفنی با سعید مدنی، پژوهشگر اجتماعی و زندانی محبوس در زندان دماوند، 
ضمن ابراز خوشحالی از برقراری این ارتباط، پیگیر آخرین وضعیت وی شد. او 

گفت: »کاش امکانش فراهم می شد تا به ملاقات شما در زندان بیایم.« 
ســعید مدنی نیز در این گفت وگو، با ابراز خوشــحالی از رفع حصر کروبی از 

استقامت او در مدت حصر تقدیر کرد.

ویژه

صدور دستور فروش اموال شناسایی شده پرونده 
کوروش کمپانی

دادســتان تهران گفت: ۱۰۰ هزار میلیارد ریال اموال موجود در انبارهای اداره 
کل جمع آوری و فروش اموال تملیکی استان تهران در طول یک سال گذشته 

تعیین تکلیف شدند.
به گزارش ایلنا، علی صالحی در راستای عمل به دستورات ریاست قوه قضائیه 
و تحقق اهداف سند تحول و تعالی دستگاه قضایی مبنی بر ساماندهی انبارهای 
گمرکی، اداره کل جمع آوری و فروش اموال تملیکی اســتان تهران و تعیین 
تکلیف کالاهای رســوبی موجود در این مراجع، به همراه جمعی از مسئولان 
قضایی و اجرایی از انبارهای اداره کل جمع آوری و فروش اموال تملیکی استان 
تهران بازدیــد و از نزدیک بر امور جاری و فرایند تعیین تکلیف کالاها در این 

انبارها نظارت کرد.
وی ادامه داد: پرونده موســوم به کوروش کمپانی یکی دیگر از پروندهای مهم 
و کثیرالشاکی دادســرای عمومی و انقلاب تهران است که مالباختگان انتظار 
دارند هرچه ســریعتر مطالبات خود را دریافت کنند. در این راستا تلاش های 
گسترده ای از ناحیه این دادستانی انجام که منتهی به شناسایی و انتقال اموال 
جهت مزایده گردد و تلاش ها در جهت فروش اموال شناسایی شده به خصوص 
خودروهایی که توقیف شده، به سرعت و به بالاترین قیمت ممکن بوده و در نظر 

دارد حتی المقدور، مطالبات مردم در مرحله دادسرا پرداخت شود.
صالحــی افزود: در همین راســتا چند مرحله مزایده برگزار شــده و، چون بنا 
بر این اســت که خودروها و اموال غیر منقــول متعلق به متهم این پرونده به 
بالاترین قیمت ممکن به فروش برسد، فعلا بخشی از این اموال به فروش نرفته 
که امیدواریم به زودی به بالاترین قیمت ممکن به فروش رســیده و مطالبات 

مالباختگان پرداخت شود.
دادستان تهران ضمن احصای تعدادی از عوامل رسوب کالاها در انبارها اشاره 
نمود: صدور دستور توقیف کالا به جای توقیف وجه حاصل از فروش، عدم امکان 
بررسی دقیق مستندات مربوط به مالکیت در زمان توقیف، طولانی بودن زمان 
پاسخ استعلامات، فرایندهای اداری زمان بر از جمله ضوابط تعیین کارشناسان 
رســمی برای ارزیابی کالا و پیچیده و زمان بر بــودن فرایند فروش کالاها از 
عوامل اطاله فرایند تعیین تکلیف و موجب رسوب کالاها می باشد که می بایست 
آسیب شناسی و مرتفع گردند که در این راستا دستورات لازم به مدیران حاضر 

صادر گردید.

عدلیه

منازعه قدرت بین اسرائیل و ترکیه در شام
ادامه از صفحه 1

برخی بازیگران منطقه ای و بین المللی مهم و از جمله اکثر کشورهای غرب آسیا 
که نگران وخامت بیش از حد اوضاع در خاورمیانه و ســرایت بحران سوریه به 
کشــورهای خود هستند از خواست ترکیه برای ایجاد ثبات در سوریه حمایت 
می کنند. بنابراین ممکن اســت اسرائیل نتواند اراده خود برای تکه تکه کردن 
سوریه و ایجاد مناطق نفوذ بیشتر در سوریه را عملیاتی کند. در اینجاست که 
منافع ترکیه و ایران در سوریه علیرغم همه اختلاف نظرها و کدورت های قبلی 
پیوند می خورد و دو طرف باید از یکپارچگی سوریه حمایت کنند. در این فضا 
اســت که ایران می تواند برای خود یک فضای تنفس تازه برای احیای حضور 
در سوریه دست و پا کند و همین طور نیروهای نزدیک به خود مانند علوی ها 
و برخی اقلیت های دیگر را ســازماندهی کرده و مــورد حمایت قرار دهد. اما 
متاسفانه شاهد انفعال دستگاه های میئول و تصمیم گیر در این زمینه هستیم 
که فعلا به تماشای تحولات سوریه اکتفا کرده و فرصت ها را برای حضور مجدد 
ایران در ســوریه علیرغم همه دشواری ها را امتحان نمی کنند. به هر حال باید 
توجه داشــته باشیم که ترکیه با اسرائیل در سوریه درگیر است و افزایش نفوذ 
ترکیه در ســوریه به علت مشــکلات جدی اقتصادی حاکمان دمشق، نگرانی 
اعراب و به خصوص عربســتان و امارات از جاه طلبی های ترکیه در این کشور 
و بازی گری خاص آمریکا در ســوریه با تمرکز بر استفاده از کارت کردها برای 
مدیریت رفتار ترکیه، برای اردوغان موفقیت چندانی به همراه نیاورده اســت. 
ترکیه نیز از نظر اقتصادی در شــرایطی نیســت که بار مشکلات اقتصادی و 
امنیتی سوریه را به تنهایی بر دوش بکشد و لذا ایران می تواند از این فرصت به 

نفع خود بهره بگیرد.
عموم کارشناســان بر این امر اتفاق نظر دارنــد که نگرانی های ترکیه در مورد 
وضعیت امنیتی ســوریه، احتمال اســتقلال طلبی کردها در شــمال سوریه، 
ســرمایه گذاری جدی اسرائیل بر اقلیت های مذهبی در سوریه، هرگونه تلاش 

برای ثبات در این کشور را دشوار خواهد کرد. 
اگر ترکیه به این درک برسد که اسرائیل برای مهار آنکارا از ایجاد هرج و مرج و 
حفظ فشار نظامی و امنیتی بر سوریه دست برنخواهد داشت و حکومت جدید 
ســوریه را نیز یک حکومت اسلامی با مواضع ایدئولوژیک تلقی می کند، جمع 
بندی دولت اردوغان این خواهد بود که اسرائیل مانعی اساسی برای یکپارچگی 
سوریه است. صهیونیست ها با اقدامات خود قصد دارند موازنه نظامی در منطقه 
را به نفع خود تشــدید کرده و بازدارندگی در برابر هرگونه حمله به اسرائیل را 

برقرار کنند. 
ترکیه باید به این نکته نیز توجه داشته باشد که اسرائیل برای افزایش تحرکات 
خود در ســوریه بر روی حمایت سیاســی و نظامی دولت آمریکا نیز حساب 
می کند و لذا به تداوم آزادی عمل خود در سوریه امیدوار است. آمریکا همچنین 
مخالفتی با حمایت اسرائیل از برخی اقلیت های سوریه به خصوص دروزی ها و 
کردها ندارد و اسرائیل هم حمایت از این اقلیت ها را به بهانه های طولانی برای 

مداخله و حضور در سوریه مبدل خواهد کرد. 
این راهبرد مشــابه راهبرد اسرائیل در لبنان اســت که به معنای حذف همه 
نیروهای مخالف در محیط حیاتی همسایه اسرائیل تلقی می شود. هدف اسرائیل 
جلوگیری از دســتیابی نیروهای جدید مخالف این رژیم به ظرفیت فنی برای 
ایجاد یک سیســتم دفاعی است، چه رســد به اینکه این نیروها بخواهند توان 
تهاجم به اســرائیل را پیدا کنند. لذا حکومت جدید ســوریه هم مانند دولت 
لبنان باید ضعیف و غرق در بحران نگه داشــته شــود. اسرائیل آنچه را که در 
ســال 2۰23 در معرض آن قرار گرفت و به تهاجم بی ســابقه فلسطینیان به 
اســرائیل منجر شد را یک نقض امنیتی استراتژیک می داند که از سال 2۰۰8 
به بعد تجربه نشــده بود. لذا به یک مکانیسم بازدارنده جدید نیاز دارد و رفتار 
صهیونیســت ها در سوریه و لبنان و غزه را بر همین اساس می شود درک کرد. 
اکثریــت مقامات آمریکایی در دولت ترامپ بر ضرورت حمایت از اســرائیل و 
همچنین بر اهمیت مقابله با هر نوع اسلام سیاسی اتفاق نظر دارند. درک این 
واقعیات از سوی ترکیه در محاسبات و رفتار آن در قبال همسایگانی چون ایران 
تغییرات اساسی ایجاد خواهد کرد.  اگر ترکیه نتواند با رفتار منطقی و متعادل 
در ســوریه، برخی همسایگان عرب و حتی ایران را با خود همراه کند، ممکن 
است اسرائیل در آینده برای تضمین برتری و هژمونی خود، سوریه را به عرصه 
جنگ داخلی جدیدی مبدل کرده و ســناریوی لبنان ابتدای دهه 8۰ میلادی 
را این بار در سوریه پیاده کند. اسرائیل از این طریق تلاش خواهد کرد هرگونه 
تهدید ژئوپلتیک را در منطقه بر علیه خود خنثی کند و در نهایت زمینه را برای 
تحقیر ســوریه و ترکیه و عقد توافق نامه های ذلت بار امنیتی و سیاسی با آنها 
هموار کند. تحمیل چنین شرایط آشفته ای به سوریه، برای اسرائیل که گزینه 
حمله مجدد به برخی تاسیسات هســته ای و نظامی ایران را درسرمی پروراند 
کمال مطلوب است. زیرا جغرافیای سوریه برای ترکتازی اسرائیل ایمن و هموار 
باقــی خواهد ماند.  تنها راه حل برای جلوگیری از تشــدید چنین تنش های 
مخربی، اتخاذ یک رویکرد عقلانی از ســوی ترکیه در قبال ایران و بازنگری آن 
در سیاست های قبلی، رایزنی مشــترک با عربستان و امارات و قطر و افزایش 
تلاش های بین المللی برای دســتیابی به یک راه حل سیاسی جامع در سوریه 
و تنظیم رفتار قدرت های خارجی در ســوریه به گونه ای اســت که احترام به 

حاکمیت این کشور را تضمین کند.

یادداشت

قالیباف:
مجلس گزارش حادثه انفجار بندر 
شهید رجایی را ارائه خواهد کرد

به گفتــه محمدباقــر قالیباف، کمیســیون های مجلس 
گزارشی از حادثه انفجار بندرعباس به مردم ارائه خواهد 

کرد.
محمدباقر قالیباف در جلســه علنی دیروز )یکشنبه( در 
نطق پیش از دستور خود گفت: جان باختن و مجروحیت 
جمعــی از هموطنان عزیــز در حادثه دلخــراش انفجار 
در بندر شــهید رجایی قلب همــه را به درد آورد و ملت 

شریف ایران را داغدارکرد.
بنا بر روایت ایسنا، وی ادامه داد: به خانواده ها جانبختگان 
ایــن حادثــه از صمیم قلب تســلیت می گویــم و برای 
مجروحان و حادثه دیدگان، شفای عاجل از خداوند متعال 
مسئلت دارم. قالیباف افزود: رسیدگی فوری به مصدومان 
و ایجــاد هماهنگی های لازم با دســتور رئیس جمهور با 
محوریت وزیر کشور در دستور کار دستگاه ها قرار گرفته 

است.
رئیس مجلس شــورای اســلامی ادامــه داد: همچنین 
اینجانب در پی حادثــه انفجاربلافاصله به هیاتی مرکب 
از اعضای کمیســیون های مرتبط مجلس شامل عمران، 
امنیت ملی وسیاست خارجی، امور داخلی کشور و شورا ها 
و بهداشت و درمان ماموریت دادم تا برای بررسی وضعیت 
و ابعاد حادثه به بندر شــهید رجایی در استان هرمزگان 
اعزام شوند و گزارشی دقیق و شفاف از روند رسیدگی ها و 

عملکرد دستگاه ها به مجلس و مردم ارائه دهند.

تسلیت جمعی از نمایندگان در پی 
حادثه دلخراش بندر شهید رجایی

جمعــی از نمایندگان مجلس در پــی حادثه انفجار بندر 
شــهید رجایی ضمن عــرض تســلیت در صحن علنی 
خواستار شفای عاجل بیماران و رسیدگی به این موضوع 

شدند.
به گزارش ایلنا، حمیدرضا گودرزی در نشست علنی دیروز 
)یکشنبه( مجلس شورای اسلامی با اشاره به حادثه انفجار 
بندر شــهید رجایی گفت: حوادثی در حوزه های مختلف 
مانند معدن و همچنین ســوانح رانندگی بارها در کشور 
تکرار شده و برخورد قاطعی نیز با مسببان صورت نگرفته 
اســت از این رو انتظار می رود با توجه به دســتور رئیس 
مجلس برای حضور در محل حادثه، علت وقوع این حادثه 
شناسایی و با مسببین برخورد قاطع و قانونی انجام شود.

منصــور علیمردانی به عنوان دیگــر نماینده مجلس نیز 
ضمن عرض تسلیت در پی سانحه دلخراش اسکله شهید 
رجایــی گفت: از مردمی که در صــف اهداف خون برای 
کمک به مردم آسیب زده هستند کمال تشکر و قدردانی 
دارم. در ادامه احمد راستینه نماینده شهرکرد در مجلس 
نیز ضمن عرض تســلیت حادثه تلخ بندر شهید رجایی 
گفت: برای همه درگذشتگان طلب غفران و برای آسیب 
دیدگان بســتری در بیمارستان نیز شــفای عاجل را از 

خداوند متعال خواستارم.
وی ادامه داد: صحنه هــای زیبای همدلی مردم ایران در 
صف انتقال خون بیانگر بزرگی و عظمت ملت ایران دارد 
که نشــان می دهــد ملتی بزرگ و همدل بــرای عبور از 

مشکلات هستیم.
محمدرضا صباغیان بافقی نیز خواســتار پاســخگویی و 

بازخواست فرد مسئول و خاطی در این حادثه شد.
مصطفــی نخعی نیز به عنوان دیگــر نماینده مجلس نیز 
ضمن ابراز تأســف از حادثه بندر شهید رجایی خواستار 
شفای عاجل برای حادثه دیدگان این سانحه شد و گفت: 
ضعف در اطلاع رســانی موجب شــد تا بازار شایعات داغ 
شــود لذا نیاز است تا متولیان و مسئولین مربوطه در این 
ارتباط اهتمام ویژه داشته باشند و با اطلاع رسانی به موقع 

و مناسب از پخش شایعات جلوگیری کنند.
مهرداد بائــوج لاهوتی نیز ضمن عرض تســلیت در پی 
حادثه آتش سوزی شهید رجایی گفت: این حادثه سبب 
نگرانی و ناراحتی ملت ایران شــد لــذا از رئیس جمهور 
خواستارم تا تمام توان خود را صرف مداوای مجروحین و 

پیگیری علت وقوع این حادثه کند.

فاطمه جراره:
یک بار برای همیشه باید با مقصرین 

بدون مماشات برخورد شود
فاطمه جــراره نماینده بندر عباس درمــورد انفجار بندر 
شــهید رجایی گفت: دیروز بندرعباس به مرکز توجهات 
ایرانیان مبدل شد و یکی از بزرگترین و استراتژیک ترین 
کریدورهای اقتصادی کشور در اسکله شهید رجایی دچار 
مشــکل و خلیج فارس باز هم شــاهد جانفشانی زنان و 
مردانی بود که در راه کســب حلال و نیز خدمت به ملت 

بزرگ ایران سر از پا نمی شناختند.
فاطمه جراره نماینده بندر عباس، در جلســه علنی امروز 
مجلس در تذکر شــفاهی با اشــاره به حادثــه انفجار در 
بندر شــهید رجایی، گفت: دل بندر لرزید و چشم ایران 
بارید؛ به همشــهریان داغ دیدن و سایر خانواده هایی که 
عزیزانشان را از دست دادند، تسلیت عرض می کنم و برای 
مجروحان آرزوی سلامتی دارم. به گزارش ایسنا، وی بیان 
کرد: دیروز بندرعباس به مرکــز توجهات ایرانیان مبدل 
شد و یکی از بزرگترین و اســتراتژیک ترین کریدورهای 
اقتصادی کشور در اسکله شــهید رجایی دچار مشکل و 
خلیج فارس باز هم شــاهد جانفشانی زنان و مردانی بود 
که در راه کســب حلال و نیز خدمت به ملت بزرگ ایران 
ســر از پا نمی شــناختند. نماینده بندرعباس در مجلس 
شورای اسلامی اضافه کرد: اگر حادثه تلخ انفجار در بندر 
شــهید رجایی قصور اســت، یک بار برای همیشه باید با 
مقصرین بدون مماشات و تبعیض کاملا صادقانه و شفاف 
برخورد شــود تا آنان به ســزای بی تعهدی خود برسند و 
در برابر دیدگان مردم مجازات شــوند تــا درس عبرتی 
برای دیگران شــود. جراره اظهار کــرد: از ملت قهرمان و 
مهربان ایران عزیز که نخستین دقایق انتشار خبر حادثه 
درمندانه پیگیر وضعیت هم وطنانشان در سواحل جنوبی 
بودند و با اهدای خون و اعلام آمادگی برای سایر کمک ها 
سخاوتمندی خودشــان را تکرار کردند، صمیمانه تشکر 
می کنــم. وی ادامه داد: از مســئولان مختلف در ســتاد 
بحران و پدافند غیرعامل و سایر دستگاه های امدادرسان 
می خواهیم که علاوه بر تســریع جهت کمک به عبور از 
این مرحلــه، از حادثه دیروز عبرت بگیرنــد و با ارتقای 
ضریب امنیت، نقاط اســتراتژیک و میزان آمادگی پیش 
از بحــران و حین آن را افزایــش دهند. این عضو مجمع 
نمایندگان اســتان هرمزگان در پایان گفت : این فاجعه 
آزمون ماست نه فقط دلجویی که در اقدام فوری و قاطع، 
رســیدگی بی وقفه بــه درمان مصدومــان، جبران کامل 
خســارت مصدومان و مالباختگان بــدون بازی با زمان و 
وعده های بی سرانجام مورد توجه باشد. با توجه به صنایع 
مختلفی که در غرب اســتان هرمــزگان وجود دارد، باید 
بیمارستانی مجهز در منطقه ساخته شود؛ بیمارستانی که 

جان انسان ها را گروگان نبود امکانات نکند.

مجلس

ســفیر پیشــین ایران در انگلستان 
با اشــاره به اینکه طرفین ســه دور 
مذاکره ایران و آمریکا را مثبت ارزیابی 
می کننــد، گفت: عمــده تحریم ها به 

خاطر هسته ای است. 
آنهــا تحریم ها را بردارنــد و اینها هم مثلا 
هســته ای را به توافقات برجــام برگردند. 
یعنی غنی سازی 3.67 درصد داشته باشند 
و بــه مأموران آژانس هــم اجازه بدهند که 
بازرســی انجام بدهند؛ و برسانند به جایی 
که این اعتماد برقرار شــود. پشت سر این 
هم بحث منطقه ای و برد موشک های ایران 
است که قاعدتا باید اینها را هم توافق کنند. 
بعد از این می شــود طرفین توافق کنند که 
سفارتخانه های خودشــان را در یک حدی 
گشایش کنند. در این شــرایط امکان این 
هســت که رئیس جمهور آمریکا به تهران 

بیاید.
مشــروح گفت وگوی جماران با سید جلال 

ساداتیان را در ادامه می خوانید:
ارزیابی شما از سه دور مذاکره ای که تا 
برگزار شده  و آمریکا  ایران  بین  امروز 

چیست؟ 
معمولا بلافاصله بعــد از مذاکرات اطلاعات 
کاملی بیــرون نمی آید و راجع به چگونگی 
و جزئیــات مذاکــرات حرفــی نمی زنند؛ 
کلیاتی را می گویند. بر اســاس تجربه دور 
اول، یعنــی در یک هفته تــا دور دوم، که 
پالس های متضاد و متفاوتی از آمریکایی ها 
دریافت شــد، اینها توافق کرده باشــند که 
فعلا اطلاعاتی را ندهند. البته شــاهد بودیم 
کــه برخی از رســانه ها بــا گمانه زنی های 

خودشــان حرف هایی را زدند. اما آنچه که 
از صحبت های اخیر آقای عراقچی مستفاد 
می شــود، این است که ســرعت مذاکرات 
خوب است و توافق کرده اند که شنبه آینده 

ادامه بدهند.
 ایشان تأکید کرده که فقط موضوع هسته ای 
و رفع تحریم ها در مذاکرات بوده اســت. اما 
در عیــن حال ان قلتی هم آورده که معلوم 
می شود مباحث بحث برانگیز و اختلافی هم 
وجود داشــته که البته انتظار هم می رفت 
که وجود داشــته باشــد. آمریکایی ها حتی 
در روزهای اخیر هــم تحریم هایی را وضع 
کردند. این که نمی شود، از یک طرف برای 
مذاکرات ابراز علاقه منــدی و از یک طرف 

تحریم وضع می کنند.
برعکس، برجــام که نهایتا بــه یک توافق 
رســیدند و ایران تا یک سال بعد از خروج 
ترامپ  هــم تعهدات برجامــی خودش را 
انجام می داد امــا دیدیم که آنها هیچ کدام 
از تعهدات خودشــان را انجام ندادند؛ حتی 
اروپایی ها به جای آن اینستکس را پیشنهاد 
دادنــد که آن را هم اجــرا نکردند. به نظرم 
می آید که این بار سناریو دیگری اجرا شود 
و آن هم سناریوی گام به گام است. قاعدتا 
هیأت کارشناسی هم ناظر به همین قضیه 
حرف هایی زده اند و در جاهایی ان قلت هایی 
وجود داشته که انجام نشده و آقای عراقچی 
در صحبت هایش احتیــاط را رعایت کرده 
است. اینها تحلیل اســت؛ مگر اینکه اخبار 

ریز قضیه به دست ما برسد.
در اخبار پس از دور ســوم مذاکرات 
به  مشــورت  برای  طرفیــن  که  بود 

این مشورت  پایتخت هایشان می روند. 
چه تأثیری می تواند در روند مذاکرات 

داشته باشد؟
قبلــش هم همین بوده؛ یعنی مذاکراتی که 
انجــام می دادند در عین اینکــه اختیاراتی 
را دارند تــا یک جاهایــی انعطاف هایی از 
خودشــان بروز بدهند، جاهایی که بیشتر 
بوی توافق می دهد، معنایش این اســت که 
باید گزارش ارائه کنند. در برجام هم همین 

اتفاقات می افتاد.
یعنی همین مشورت می تواند نشانه رو 

به جلو بودن مذاکرات باشد؟
قاعدتــا می تواند؛ یعنی نشــان می دهد که 
طرفین دارند موارد قضیه را کاملا مشخص 
می کنند. من تحلیل خــودم را گفتم. روند 
مذاکــرات دور دوم این بود که توافق انجام 
شــده حتما باید تضمین داشــته باشــد و 
آمریکایی ها آن را به تصویب کنگره برسانند، 
ظاهرا آقای ویتکاف ایــن را وعده داده بود 
و خــود ترامپ هم از پیشــرفت قضیه ابراز 
رضایــت کرده بود. به نظــر می آید در دور 
ســوم هم به توافقاتی رسیده اند و باید این 
توافقات را به تصویب مقامات پایتخت های 

خودشان برسانند.
دیگر  بار  ترامپ  گذشته  هفته  یک  در 
ادعا کرد کــه آماده ملاقات به مقامات 
ایران اســت. این موضوع چه تأثیری 
داشــته  مذاکرات   روند  در  می تواند 

باشد؟
در اظهارات آقای عراقچی به نوعی آمده بود 
که کارهای کارشناسی باید در پایتخت های 
تهران و واشنگتن پیگیری شود. یعنی دارند 

توافقاتــی را انجــام می دهند کــه به جای 
عمان، از این به بعد مذاکرات مســتقیم به 
پایتخت ها بیاید و بتوانند هیأت ها را تبادل 

کنند.
با توجه به پیشــینه ای که در طول 45 
دو  این  روابط سیاسی  از  سال گذشته 
سفرها  این  آیا  داریم،  ســراغ  کشور 

امکان پذیر هست؟
امکان دارد، ولی اینکه شــما بگویید چنین 
چیزی به این ســرعت اتفاق می افتد یا نه، 
تردید و سؤال شما ناشی از همین امر است 
که آنقدر مشکلات زیاد و دیوار بی اعتمادی 
بین طرفین بلند است و با توجه به شرایطی 
کــه اتفاق افتاده و مثلا 4۵ ســال مرگ بر 
آمریکا گفته شــده، آقــای ترامپ به تهران 
بیاید؟ چند بار هم این را ابراز کرده؛ این به 

شرطی است که توافقات حاصل شود.
عمده تحریم ها به خاطر هســته ای اســت. 
آنهــا تحریم ها را بردارنــد و اینها هم مثلا 
هســته ای را به توافقات برجــام برگردند. 
یعنی غنی سازی 3.67 درصد داشته باشند 
و بــه مأموران آژانس هــم اجازه بدهند که 
بازرســی انجام بدهند؛ و برسانند به جایی 
که این اعتماد برقرار شــود. پشت سر این 
هم بحث منطقه ای و برد موشک های ایران 
است که قاعدتا باید اینها را هم توافق کنند. 
بعد از این می شــود طرفین توافق کنند که 
سفارتخانه های خودشــان را در یک حدی 
گشایش کنند. در این شــرایط امکان این 
هســت که رئیس جمهور آمریکا به تهران 

بیاید.
این هم تمهیــدات امنیتی خودش را دارد. 
وقتــی پوتین به ایــران می آیــد، غذایش 
را با خودش می آورد و ماشــین شــخصی 
خودش را هم با هواپیمای خودش به ایران 
می آورد. بالأخره آنها هم پروتکل و ترتیبات 
امنیتی خاصی دارند.به نظرم می آید که در 
مجموع قضیه دارد خــوب جلو می رود. اما 
آمریکایی هــا عجله دارند خیلی ســریع به 
نتیجه برســند و ایران دنبال این است که 
این قصــه را معقولانه آنقدر طول بدهد که 
از فرصت اســنپ بک بگذرد. یعنی تا آخر 
خرداد باید ایــن مذاکرات را طول بدهیم و 
بعــد از آن اگر آنها بخواهند اســنپ بک را 
فعــال کنند، با توجه بــه فرآیندی که باید 
طی شود که اول تذکر بدهند و بعد جلسه 
شورای امنیت تشکیل شود و آن وقت اسنپ 
بک برگردد، بالأخره آمریکا کدخدا است و 
حالا که آمریکایی ها دارند مذاکره می کنند 
و پیش می روند، آنها قاعدتا نباید به سمت 
فعال سازی اسنپ بک حرکت کنند. من فکر 
می کنم ایــران دارد خوب بازی می کند که 
ایــن قضیه را طول بدهد تا مهلت اســنپ 
بک منتفی شود و او بتواند امتیازات خاص 

خودش را بگیرد؛ امیدوارم موفق شود.

یک فعال سیاسی، تاکید کرد: مجموع 
شــرایط حاکی از آن اســت که روند 
مذاکرات به شکل مثبتی پیش می رود 
و من فکر می کنم این دور از مذاکرات 
ایــران با آمریکا بــه موفقیت خواهد 

رسید.
محمدهاشمی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره 
به روند مذاکرات ایران و آمریکا، بیان کرد: 
ما در متن مذاکرات نیستیم. صرفا از طریق 
اخبار موضوع را دنبال می کنیم. روز گذشته 
دور سوم مذاکرات برگزار شد و اعلام کردند 
که چهار ســاعت طول کشیده است. اما از 
این مذاکرات تنها چند جمله منتشر شد. در 
بیان وزیر امورخارجه روند مذاکرات تاکنون 
مثبت ارزیابی شده اســت،اما ایشان تاکید 

داشتند که محتاطانه است.
از نــگاه بنده به این جهت تاکید داشــتند 
که محتاطانه اســت که ما در گذشــته نیز 
مذاکرات داشــتیم و به نتیجه هم رســید. 
برجام مــورد تاییــد قرار گرفــت و حتی 
عملیاتی شد، اما ترامپ آن را پاره کرد و در 
داخل کشور نیز عده ای از آن تندرو ها آن را 

در مجلس پاره کردند.
ایران اعتماد صد در صدی 

به آمریکا ندارد
وی در ادامــه اظهار کــرد: این نوع حوادث 
که پیرامون مذاکرات قبلــی رخ داد اجازه 
نمی دهــد تــا ایران صــد در صــد اعتماد 
به آمریکا داشــته باشــد. بنابرایــن در این 

مذاکرات احتیاط وجود دارد. 

جمهوری اسلامی ایران محتاطانه گام 
بر می دارد 

اما باتوجه به شرایط منطقه ای و بین المللی 
بنده به چند دلیل تصور می کنم که این دور 
از مذاکرات موفقیت آمیز و واقع بینانه باشد. 
دلیل اول اینکه جهان از ابتدا دو قطبی بوده 
اســت. یک قطب غرب و یک قطب شــرق 
اســت. برخی از کشــورها وابسته به شرق و 

برخی از کشورها وابسته به غرب هستند.
هم شرق و هم غرب خواهان 

برقراری ارتباط با ایران هستند
این فعال سیاســی تصریح کرد: اما کشوری 
مانند ایران که به هیچ کدام وابسته نیست و 
در یک موقعیت حساس در خاورمیانه قرار 
دارد، هم شــرق و هم غرب نسبت به ایران 
تمایل دارند. آنها به دنبال برقراری ارتباط با 
ایران هستند.شرق در 4۰ الی ۵۰ سال اخیر 
موفق شده است که قراردادهای بلند مدتی 
با ایران امضاء کنــد. آمریکا یا غرب قبلا با 
ایران پیمان و همکاری نزدیک داشتند، اما 
اکنــون رابطه ای به آن معنــا ندارند، بلکه 

روابط ایران با آمریکا منفی است. 
به هــر حال رابطــه غرب با ایــران اکنون 
مطلوب نیســت. باتوجه به شرایط منطقه 
خاورمیانه آمریکا علاقه مند است که سهمی 
از بازار ایران داشــته باشد. کلید منطقه در 

دست جمهوری اسلامی است.
آمریکا پیشنهاداتی مثبتی را روی 

میز گذاشته است
وی در ادامــه تاکیــد کرد: بــه طوری که 

گفته می شود پیشــنهاداتی از سوی آمریکا 
روی میز مذاکــره قرار گرفته اســت. این 
پیشــنهادات مثبت است و آمریکا به دنبال 

رابطه با ایران است.
آمریکا اگــر بخواهد بــا خاورمیانه ارتباط 
داشته باشد، می داند که ایران نقش مهم و 
تاثیر گذاری در این زمینه دارد. کشورهایی 
مانند عربســتان نیز از این موضوع استقبال 

می کند. 
من تصور می کنم ایــن بار مذاکرات مثبت 

باشد. 
گفته شــده که شــرکت های آمریکایی به 
دنبال ســرمایه گذاری ۱۰۰ میلیارد دلاری 

در ایران هستند. 
وی افزود: در مجموع شواهد نشان می دهد 
که دو طرف به ســمت توافق پیش بروند. 
رفتار آمریکایی ها نیز تا به امروز خوب بوده 

است. 
آمریکایی هــا برخــورد مثبتــی داشــتند. 
حتی افــرادی که ترامــپ در این تیم قرار 
داده اســت برخی ها مخالف جنگ با ایران 

هستند. مجموع شرایط را اینگونه می بینم 
که مذاکرات به سمت مثبتی پیش می رود. 
قطعا رسانه ها نیز می توانند تشویق کننده و 
حامی تیم مذاکره کننده بوده یا منفی بافی 

کرده و ایجاد رعب کنند.
رسانه ها باید تبیین کننده 

مذاکرات باشند
وی در ادامــه خاطر نشــان کرد: نکته مهم 
در خصوص رسانه ها در منطقه ما این است 
که در منطقه ما رســانه ها مواضع مسئولان 
را بیان می کننــد. در ایران مواضع رهبری، 
رئیــس جمهور و رئیــس مجلس را مطرح 

می کنند. 
رســانه ها این مواضع را بازتــاب می دهند. 
که می توانــد تاثیر گذار هم باشــد، اما در 
کشــورهای دیگر و آمریکا لزومــا اینگونه 
نیست. وی در پایان بیان کرد: در مذاکرات 
هر دو طرف باید امتیاز داده و امتیاز بگیرند. 
مجموع شرایط نشان می دهد که مذاکرات 
به موفقیت خواهد رسید و گام های مثبتی 

برداشته شود.

ساداتیان:

آمریکایی ها عجله دارند سریع به نتیجه برسند

محمد  هاشمی: 

ایران محتاطانه روبه جلو می رود

عامل حمله به سفارت آذربایجان درآستانه اعدام  اعلام جرم دادستانی تهران علیه چند رسانه 
سخنگوی قوه قضائیه با بیان اینکه دستگاه قضا آماده اجرای قصاص عامل حمله 
به سفارت آذربایجان اســت، گفت: طبق قانون برای اجرای حکم، اولیای دم یا 
وکیل آنان می بایست تقاضای قصاص نفس خود را تسلیم دستگاه قضایی کرده یا 

در موعد اجرای حکم حضور داشته باشند.
اصغر جهانگیر روز گذشــته در حاشیه جلسه ستاد تحول قوه قضائیه در پاسخ به سئوالی 
در مورد سرنوشــت حکم عامل حمله به ســفارت جمهوری آذربایجان در تهران، با اشاره 
به محکومیت قطعی عامل حمله به ســفارت جمهوری آذربایجان به قصاص نفس و تایید 
نهایی آن در دیوان عالی کشور، از مهیا شدن همه مقدمات اجرای حکم نامبرده در دستگاه 

قضایی خبر داد.
سخنگوی قوه قضائیه با اشاره به طی شدن روند برگزاری دادگاه، صدور حکم بدوی و تایید 
نهایی حکم قصاص عامل مهاجم حمله به سفارت جمهوری آذربایجان در تهران در دیوان 
عالی کشــور، اظهار کرد: همه مقدمات و روند اجرای حکم قصاص نفس فرد یاد شده در 

اجرای احکام، آماده شده و قوه قضائیه مهیای اجرای این حکم می باشد.
وی با بیان اینکه بر طبق قانون مصوب و مورد اجرا در کشــور، برای اجرای حکم، اولیای 
دم یا وکیل آنان می بایست تقاضای قصاص نفس خود را تسلیم دستگاه قضایی کرده و یا 
در موعد اجرای حکم حضور یابند، گفت: تاکنون اولیای دم و یا وکلای آنان جهت اجرای 
حکم به ما مراجعه نکرده اند و لذا با وجود آمادگی کامل دستگاه قضایی و روند قانونی طی 

شده در حکم یاد شده، این حکم هنوز اجرایی نشده است.

در پی انتشــار مطالب خلاف واقع از سوی تعدادی از رسانه ها و فعالان رسانه ای 
طیف های مختلف سیاسی در رابطه با حادثه بندر شهید رجایی، ضمن تشکیل 
پرونده قضایی، از سوی دادستانی تهران علیه متخلفان اعلام جرم شد همچنین 

به برخی رسانه ها و فعالین مجازی هم تذکر داده شد.
به گزارش ایلنا، پس از وقوع حادثه ناگوار بندر شهید رجایی بندرعباس که منجر به کشته و 
زخمی شدن تعدادی از هموطنان شد و خسارت هایی را نیز به همراه داشت، دادستانی کل 
کشور در اطلاعیه ای خطاب به فعالان فضای مجازی و رسانه ها از آن ها خواست از پرداختن 

به موضوعاتی که امنیت روانی جامعه را مخدوش می کند، پرهیز کنند.
در اطلاعیه دادستانی کل کشور تاکید شد که با انتشار هرگونه محتوای خلاف واقع، نشر 
اکاذیــب و توهین اقدام به برهم زدن امنیت روانی جامعه کنند، براســاس قانون برخورد 

مقتضی صورت خواهد.
علی رغم تاکیدات صورت گرفته از سوی دستگاه قضایی، معدود رسانه ها و اشخاص حقیقی 
در فضای مجازی با انتشــار مطالب خلاف واقع و نشر اکاذیب مبادرت به مخدوش کردن 

امنیت روانی جامعه کردند.
در راستای برخورد جدی با برهم زنندگان امنیت روانی جامعه، ضمن تشکیل پرونده قضایی 
برای متخلفان، دادســتانی تهران علیه چند رسانه از طیف های مختلف سیاسی و فعالان 

رسانه ای که اقدام به انتشار اخبار خلاف واقع کرده اند اعلام جرم کرد.
براساس این گزارش، برخی رسانه ها و فعالین مجازی نیز تذکر دریافت کردند.


